
  حکم یک سال زندان شما در پرونده شاسی بلندها در دوران مجلس کم نظیر   .
بود. از آخرین وضعیت پرونده خود بگویید.

در شــرایطی کــه قرار بــود جلســه اســتیضاح دوم آقــای فاطمی امین
 ۱۱ اردیبهشــت برگزار شود، ششم اردیبهشــت با خبرگزاری ایلنا در این زمینه 
گفت وگویی داشــتم و گفتم به روند استیضاح کاری ندارم؛ اما سؤالی که ذهن 
من را آزار می دهد، این است که بین خودروهای فیدیلیتی که در حیاط مجلس 
پیاده کردند، با اســتیضاح آقای وزیر صمت که ۲۹ خرداد ۱۴۰۱ در جریان بود، 
چه نســبتی وجود دارد؟ و تمایل دارم هیئت رئیســه مجلس در این باره پاسخ 
دهد. بعد از این مصاحبه هشتم اردیبهشــت بسیاری از رسانه ها این موضوع 
را نفــی کردند و هیئت رئیســه مجلس هم در مصاحبه هایــی این موضوع را 
تکذیب کردند و آقای خضریان، ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ هم در این باره 
مصاحبه کــرد. بعد از آن در مصاحبه ای گفتم در جریــان خودروهایی که در 
مجلس داده شــده، هستم و می دانم در حراســت مجلس و کمیسیون اصل 
۹۰ در این باره رسیدگی صورت گرفته و همین رسیدگی انجام شده سند و مدرک 
است؛ اما بعد از آن، آقای پژمانفر رئیس کمیسیون اصل ۹۰ در مصاحبه ای کل 
ماجرا را انکار کرد. بعد از آن روز پنجشــنبه، برای روز شــنبه ۱۱ اردیبهشت به 
دادستانی احضار شــدم؛ یعنی در فرایندی سه شنبه مصاحبه کردم، پنجشنبه 
احضار شــدم و شنبه به دادســتانی رفتم. زمانی که پله های دادستانی را بالا 
می رفتم، روز کارگر بود. در دادســتانی از من برای اثبات ادعایم ســند و مدرک 
خواســتند. من هم در این فرصت کوتاهی که داشتم، به جمع آوری مستندات 
پرداختم و مدارکم را همراه خود برده بودم و قرارداد شــرکت صوری را ارائه 
دادم و گفتم این مشــخصات دو خانمی است که به عنوان رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل، این شــرکت کاغذی را ایجاد کرده اند و در کوهدشــت لرستان در 
فــلان آدرس زندگی می کنند. قراردادی را هم که با شــرکت بهمن موتور برای 
۳۰۰ دســتگاه محصولات بهمن موتور امضا کرده اند، ارائه دادم. توضیح دادم 
طبق فرمان رئیس جمهور که اساســا واگذاری های خارج از سامانه عمومی را 
منع کرده اند، فهرســت کسانی که این خودروها را دریافت کرده اند وجود دارد 
و خدمت شان ارائه دادم؛ بنابراین آنها با موضوع دور از انتظاری مواجه شدند 
و بلافاصله بعد از برگزاری جلســه دادستانی، ساعت ۱۳:۳۰ در جلسه هیئت 
نظــارت حضور پیدا کردم. دوســتانی مدعی بودند که ادعای من کذب اســت 
و من هم مســتنداتم را در جلســه ارائه دادم؛ اما آنها از همان ابتدای جلسه 
علیه من موضع داشــتند و هرچه مســتنداتم مبنی بر قرارداد و فهرست های 
دریافتی و افراد و شرکت کاغذی را ارائه دادم، آنها تصمیم شان را گرفته بودند 
و توضیحاتم را نپذیرفتند. درآن جلسه آقایان نیکزاد و غضنفرآبادی خیلی تند 
رفتنــد و حتی یکــی از همکاران من را ضد انقلاب خوانــد که به او پوزخندی 
زدم و جواب ندادم. خروجی جلســه از همان ابتدا مشــخص بود تا اقدام من 
را در چارچوب وظایف نمایندگــی ندانند. هرچه به اصل های ۸۴ و ۸۶ قانون 
اساسی استناد کردم، نپذیرفتند و مدعی بودند ادعاهایم کذب بوده و به مدارک 
توجهی نکردنــد. به همین دلیل پرونده من را به مرجــع قضائی ارجاع دادند؛ 
موضوعی که محل اختلاف بوده و هســت. من ســؤال کردم که چه چیزی را 
خــلاف واقع گفته ام؟ جواب مشــخصی به من ندادنــد و مثل همین موضوع 
در بازپرســی هم اتفــاق افتاد. هفته بعد از اتمام جلســه هیئــت نظارت، به 
شعبه ۳ بازپرســی کارکنان دولت احضار شــدم و آنجا هم مستندات را ارائه 
دادم و توضیحات لازم را بیان کردم؛ اما آقای بازپرس تفهیم اتهام کرد و گفتند 
نشــر اکاذیب انجام داده ام. توضیح دادم که اتفاقات رخ داده محرز است؛ اما 
قبول نکردند و برای من در همان جلســه قرار مجرمیت صادر شد. بلافاصله 
بعد از جلســه تا به دفترم برسم، برای من کیفرخواست صادر شد و همچنین 
مجوز رســیدگی خارج از نوبت اخذ شد و شعبه رسیدگی هم مشخص کردند. 
وقت رســیدگی هم در کمتر از دو ساعت و نیم مشخص کردند تا هفته بعد به 
دادگاه بروم. در دادگاه، آقای رئیس دادگاه به مدیر دفترشــان گفتند چرا شاکی 

احضار نشــده است؟ تازه آنجا متوجه شــدند که اصلا شکایتی در کار نیست. 
ایشــان تعجب کردند و گفتند کیفرخواست مبنی بر شکایت آقای فاطمی امین 
صادر شــده اســت؟ مدیر توضیح دادند آقای فاطمی امین یک نامه اداری به 
دادســتان کل نوشته اند و ضمن شــرح ماوقع درخواست رســیدگی کرده اند 
و اســم آقای بیگی اصلا در شــکایت ایشان نیســت. همچنین توضیح دادند 
شــکایت زمانی رســمی تلقی می شود که تمبر باطل شــود و در دفتر دادسرا 
ثبت شود و به شعبه رسیدگی کننده ارجاع داده شود؛ اما هیچ کدام از این روند 
در پرونده فوق انجام نشــده و شــکایتی نیســت. بعد از آن آقای قاضی از من 
عذرخواهی کردند و گفتند کیفرخواســت بدون شکایت تنظیم شده و ما باید از 
آقای فاطمی امین بخواهیم از شــما شکایت کند. به ایشان گفتم در این صورت 
کیفرخواست صادره مقدم بر شــکایت است و این مشکل قانونی دارد. ایشان 
گفتند شما فعلا بروید؛ اما دو هفته بعد دادگاه تشکیل شد و هرچه به مدارک و 
مستندات اشاره کردم، گفتند هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان اظهارات شما را 
کذب دانسته و رفتار شما را در چارچوب وظایف نمایندگی تشخیص نداده اند؛ 
پس مصونیت پارلمانی شامل شما نمی شود؛ بنابراین بدون اینکه متوجه شوم 
چــه چیزی را دروغ گفته ام، از من آخرین دفــاع را گرفتند و باز تا قبل از اینکه 
به دفترم برســم، رأی دادگاه در سامانه ثنا بارگذاری شد و نشان داد طبق رأی 
دادگاه، به یک ســال حبس تعزیری محکوم شده ام و البته در وقت قانونی به 

این حکم اعتراض کردم.
 این ماجرا را چطور ارزیابی می کنید؟ به اعتقاد شــما آیا طبق قانون جدید   .

انتخابات با دلیل داشــتن پرونده باز نمی توانید در انتخابات پیش رو شــرکت 
کنید؟

نمی توانم دراین باره قضاوتی داشــته باشم؛ اما آنچه مهم است، اینکه من 
بــه وظیفه نمایندگــی ام عمل کرده ام و مردمم و همشــهری ها و معتمدان و 
ریش ســفیدان شــهرم که به من رأی داده اند، هیچ کدام من را عتاب نمی کنند 
کــه چرا ایــن موضوع را پیگیری کــرده ام. من کاری انجام نــداده ام که باعث 
شــرمندگی من یا مردمم باشــد؛ همین که مردم تبریز بــه واقعیت واقف اند و 
از ایــن بابت که به عنوان نماینده آنهــا این موضوع را پیگیری کرده ام، ناراحت 
نیســتند، برایم کافی است. مابقی آن اهمیتی ندارد که سناریو چه بوده است. 
آنچه اهمیت دارد، این اســت که من به تکلیف نمایندگی خود عمل کرده ام و 
تأییــد مردم حوزه انتخابیه ام را دراین باره دارم. مردم من می پذیرند و می دانند 
نماینده آنها کار ناشایســتی انجام نداده که باعث سرافکندگی آنها شود؛ بلکه 
به عنــوان یک نماینده مردم حداقــل کاری را که در مبارزه با فســاد احتمالی 

می توانسته انجام دهد، انجام داده و مابقی ماجرا مهم نیست.
 با نزدیک شدن به انتخابات، شاهد برخی اختلافات مجلس و دولت هستیم و حتی   .

شایعه شده اســت که برخی در دولت حتی لیست هایی هم در برخی شهرستان ها و 
استان ها آماده کرده اند. نظر شما درباره چالش بین دولت و مجلس چیست؟

وجود رقیب در انتخابات می توانســت عامل وحدت باشد؛ اما در شرایطی 
که رقیبی وجود ندارد و میدان خالی اســت، این گروه های ذی نفع و در قدرت 
هســتند که بنا دارند اختیارات بیشتری به دست آورند، لاجرم با یکدیگر رقابت 
می کننــد؛ اما درباره موضــع آقای غلامرضا اطلاعی نــدارم که چه مأموریت، 
جریان یا حزبی داشــته اســت. صرفا می دانم معاون سیاسی وزیر کشور بوده 
و بخش نامــه ای را ابلاغ کرده که دولتمردان به واســطه شــرایط انتخاباتی و 
پرهیز از شــایعات ســوگیری دولت در انتخابات از همراهی نمایندگان پرهیز 
کنند. این موضوع جدید نیســت و در دوره های گذشته هم که ما در استانداری 
و وزارت کشــور بودیم، همین موضوع به عنوان منویات دولت ابلاغ می شــد. 
معاون سیاســی ســابق وزیر کشــور هم منویات دولت را ابلاغ کــرده بود که 
البتــه می توانیم بگوییم این کار او اشــتباه بوده و در چارچوب قانون اساســی 
نبوده و اصل تفکیک قوا آنجا رعایت نشــده اســت؛ اما به هر حال یک معاون 
بخش نامه ای صادر کرده و اتفاق بزرگی رخ نداده بود و نمی تواند ســبب شود 

وزیر کشور را به خاطر آن اســتیضاح کنیم. اگر قرار باشد وزیر کشور استیضاح 
شــود باید به دلیل عملکرد گذشــته و نگاه خاصش به موضوعات در دو سال 
گذشــته و اینکه با ســوءمدیریت کشــور را دچار چالش کرده است، استیضاح 
شــود؛ اما آن ماجرا دســتمایه امتیازگرفتن آقای قالیباف از وزیر کشور شد. در 
جلســه  غیرعلنی، وزیر کشــور مطالبی بیان کرد و تلاش داشت آنچه را پیش 
آمده، اصلاح کند. او در آن جلســه نگفت که آقای غلامرضا را تغییر می دهد. 
جمعی از نمایندگان در آن جلســه بر تغییر معاون سیاســی وزیر کشور اصرار 
داشــتند و وزیر کشور هم گفت همین موضوعی را که شما بر آن اصرار دارید، 
بررســی می کنم؛ اما آقای قالیبــاف در جمع بندی اعلام کرد طبق صحبتی که 
قبلا با آقای وحیدی داشــتم، ایشــان قول تغییر معاون سیاسی خود در مدت 
دو هفته آینده را داده اســت. به هر حال آقای قالیباف موفق شد با فشاری که 
تعدادی از نمایندگان به وزیر کشــور برای تغییر معاون سیاسی وارد  کردند، به 
نتیجه مطلوب خود برسد و وزیر کشور را وادار به برکناری او کند. هرچند وزیر 
کشور می گوید معاون سیاسی خودش استعفا داده و او را برکنار نکرده  است.

  کارشناســان معتقدند بخشــی از مشــکلات مرتبط با وزارت کشور به این   .
مربوط می شود که این وزارتخانه به مباحث حاشیه ای ورود کرده یا به مواردی 
می پردازد که در حوزه کاری این وزارتخانه نیست. نظر شما دراین باره چیست؟
متأسفانه همین طور است. مباحث حاشیه ای در همه حوزه ها اثرگذار است. 
وقتی وزیر کشــور در جلســه ای که در کمیسیون امور داخلی کشور حضور پیدا 
کرده بود می گوید هرجا می روم مردم از من حجاب را مطالبه می کنند، معلوم 
اســت که وظایف اصلی تحت الشــعاع قرار می گیرد. من در این جلسه به وزیر 
کشــور گفتم شــما کجا می روید که حجاب مطالبه اصلی مردم است؟ خیلی 
تمایــل دارم با هم به میدان قزل قلعه کنار وزارت کشــور برویم و ببینیم مردم 
تهران که حدود ۱۰ هزار نفر در آنجا ســیب زمینی و پیاز و مرغ و گوشــت مورد 
نیازشان را خریداری می کنند، آیا وقتی ببینند وزیر کشور در میدان تره بار حضور 
دارنــد، درباره حجاب صحبــت می کنند یا از تورم و گرانی و شــرمندگی پدر و 
مادر در مقابل فرزندان شــان، از بی کاری فرزندان تحصیل کرده شان، از ناتوانی 

در تأمین هزینه مسکن و اجاره بها و خیلی چیزهای دیگر صحبت می کنند؟
به او گفتم این ســخنان نشــان می دهد شــما در فضــای جامعه زندگی 
نمی کنید. این موضوع به جدال بین من و وزیر کشــور در آن جلســه بدل شد. 
البته صحبت هایم را منتشــر کرده ام. متأســفانه این نوع نگاه باعث شــده که 
لطمــات جبران ناپذیر به کشــور وارد شــود. اکنون نیروی انتظامــی خود را با 
موضوعاتی درگیر کرده ایم که برای مردم در تقدم اول نیســت. حاشــیه هایی 
که در این باره برای جامعه ایجاد شــده اولویت مردم نیســت و همین باعث 

می شود در مقتضیات جامعه دولت نتواند به مطالبه جامعه پاسخ دهد.
 درحالی که ما با مشــکلات متعدد اقتصادی و اجتماعی مواجه هستیم چرا   .

برخی مسئولان اجرائی باید درگیر مباحث حاشیه ای شوند؟
البته این از وظایف ما نمایندگان مجلس است که از دولت بخواهیم ثروت 
این کشــور در اولویت های زندگی مردم صرف شــود. اگر دولت به عنوان پدر 
خانواده ثروت زیادی داشــته باشد اما فرزندان این پدر در فقر و فلاکت زندگی 

کنند، قطعا در مدیریت شیوه مدیریت های دولتی باید بیشتر تفکر شود.
 دربــاره اصل ۲۷ قانون اساســی کــه اصلی مترقی برای قائل شــدن حق   .

تجمعات آزاد به شــهروندان اســت صحبت کنید. هرگاه مشــکل و اعتراضی 
در جامعه پیش می آید، اجرای این اصل وســط کشیده می شــود؛ اما بعد از 
فروکش کردن التهابات باز این اصل قانونی به فراموشــی ســپرده می شــود. 
مدت هاست این اصل قانونی در قالب طرح در کمیسیون شوراها مطرح است. 

آخرین اخبار را در این باره بفرمایید.
طرح مربوط به اصل ۲۷ قانون اساســی از مجلس گذشــته در کمیسیون 
امور داخلی مطرح و به مجلس یازدهم به ارث رســیده اســت. هنوز اتفاقات 
ســال گذشــته رخ نداده بود که من به عنوان رئیس این کارگروه باید این طرح 
را بررســی می کردم. لذا معتقد بودم باید آنچه قانون گذار در قانون اساســی 
مطرح کرده رعایت شــود؛ اما متأســفانه با طرح صیانــت از فضای مجازی و 
حاشیه هایی که برای آن ایجاد شــده بود، مصادف شد. یکی از ملاحظاتی که 
من داشــتم این بود که ممکن است اقداماتی که روی اصل ۲۷ قانون اساسی 
انجــام می دهیم این ذهنیــت را در جامعه ایجاد کند که ایــن اصل هم مثل 
طرح صیانت قرار اســت برخی آزادی های مردم را محدود کند؛ ازاین رو اصرار 
داشتیم که حتما رســیدگی جامعی درباره آن انجام دهیم و در چند دانشگاه 
این موضوع مورد بحث و بررسی قرار گیرد و در خانه احزاب درباره آن صحبت 
کنیم که خوشــبختانه این ملاحظات را توانستم اعمال کنم. تقریبا کار کارگروه 
در حال اتمام بود که اتفاقات پاییز ۱۴۰۱ رخ داد و طبق ملاحظاتی که به وجود 
آمد، بررســی این طرح از دستور کار کمیســیون خارج و برای بررسی بیشتر به 
مرکز پژوهش ها ارجاع داده شد. آن زمان اصرار کردیم که این قانون کاربردش 
در شــرایط پیش آمده است و در این شرایط باید به آن توجه بیشتری شود؛ اما 
دولــت اعلام کرد که بنا دارد در این باره لایحه ای به مجلس بفرســتد. همین 
اصرار و اظهارات دولت مبنی بر اینکه قصد دارد درباره آزادی تجمعات لایحه 
بدهد، باعث شد کمیسیون متقاعد شود که منتظر لایحه دولت بماند. گویا بعد 
از مدتی لایحه دولت به مجلس آمد اما به دلیل اینکه سال آخر مجلس بود، 
هیئت رئیســه به کلی از پذیرش لوایح جدید استنکاف کرد و گفت که فرصت 
رســیدگی به لوایح جدید را ندارد؛ مگر اینکه بــه قید فوریت به مجلس بیاید 
و نماینــدگان با فوریــت آن موافقت کنند. اما این لایحــه به صورت عادی به 
مجلس آمده بود، لذا اصلا به کمیســیون شوراها برای بررسی هم ارجاع داده 
نشــد. برای اینکه بتوانیم ادعا کنیم رســیدگی ما در این باره کامل بوده است، 
لایحه دولت را به صورت غیررسمی دریافت کردیم. اما این نکته که اصل ۲۷ 
قانون اساســی تجمعات را آزاد دانســته، مگر اینکه مغایر اسلام و مسلحانه 
باشــد، محل اختلاف کارگروه کمیســیون با دولت بود. ما بر نص صریح قانون 
اساســی مبنی بر آزادی تجمعات تأکید داشــتیم اما لایحه دولت معتقد بود 
در بخشــی از تجمعات حتما باید از وزارت کشور مجوز گرفته شود. در نهایت 
هم دو هفته پیش در صحن کمیســیون با حضــور نمایندگان دولت دراین باره 
بحــث زیادی کردیــم و دولت همچنان بر این موضوع پافشــاری می کرد و ما 
معتقد بودیم اگر باز هم برگزاری تجمعات منوط به اخذ مجوز باشــد، همان 
اتفاقی می افتد که قبلا رخ داده و وزارت کشــور هرگز مجوزی برای تجمعات 
صــادر نکرد و همچنان صادر نخواهد کرد؛ ولی ما بنا داریم این تغییر را ایجاد 
کنیم. کمیســیون با بحث هایی که صورت گرفت، مجدد بررسی این موضوع را 
به کارگــروه ارجاع داد تا تلاقی طرح و لایحه را بــا هم انجام دهد و جاهایی 
که می تواند قابل اســتفاده باشد را استخراج کند. به همین دلیل هفته گذشته 
این جلســه را با حضور نمایندگان دولت و مســئولان مربوطــه برگزار کردیم. 
مباحث زیادی مطرح شــد و در نهایت تصمیم بر این شد که نص صریح اصل 
۲۷ قانون اساســی را بایــد اعمال کنیم و اگر در خــلال تجمع هایی که لایحه 
دولت پیش بینی کرده، موادی وجود دارد که می تواند ســبب کامل شدن طرح 

شود، دستگاه ها ظرف دو هفته جمع بندی و اعلام کنند تا در صحن کمیسیون 
بررسی کرده و در نوبت قرار دهیم. لذا ما مبنای برگزاری تجمعات را بر اساس 
اطلاع فرماندار یا بخشــدار قرار داده ایم که اگر مخالف اسلام و مسلحانه بود، 
او به تشــخیص خودش بتواند مانع برگزاری تجمع شود، اما در عین حال باید 
پاسخ گو باشند که بر چه مبنا و مستنداتی به چنین جمع بندی ای رسیده  است. 
حتــی این موضوع قابل طرح در محاکم قضائی اســت و باید فرماندار و مقام 
سیاسی در این باره به محکمه پاسخ گو باشند که بر اساس چه مستنداتی مانع 
از اجرای تجمع شدند. لذا با این اقدامات تلاش کرده ایم برگزاری تجمعات که 
یک امکان برای دوام جامعه اســت، برای بیان اعتراضات قابلیت اجرا داشته 
باشــد. ضمن اینکه بــرای برخی تجمعات مکان هایی تعیین خواهد شــد که 
آزادی عمل بیشتری داشته باشــند اما در مکان های دیگر، محدودیت هایی را 

تجمع کنندگان خواهند داشت.
 در قانون جدید جوانی جمعیت، بخشــی مربوط به ممنوعیت غربالگری در   .

دوران بارداری اســت که می تواند آمار تولد نــوزادان معلول را افزایش دهد. 
ازدیاد جمعیت در کنار احتمال افزایش نوزادان معلول تصمیم درستی است؟

در جریان نتایج اجرای قانون جوانی جمعیت نیستم و این قانون قرار است 
به صورت آزمایشــی به مدت پنج ســال اجرا شــود. اما اگر اجرای این قانون 
تبعات این چنینی برای جامعه داشــته و تعداد تولــد نوزادان معلول افزایش 
داشــته اســت، باید نمایندگان مــردم اصلاحیه ای برای جلوگیــری از تبعات 
آن قانون بــه مجلس بیاورند. بی توجهی به این مســئله نادیده گرفتن حقوق 
شــهروندی اســت. وقتی قانون بودجه ای که هنوز اجرا نشــده، اصلاحیه اش 
به مجلــس می آید پس به طریق اولی این قانون کــه تبعات خطرناکی برای 

جامعه داشته هم می تواند به مجلس بیاید.
 یک موضوع دیگر اینکه اخبار و شایعاتی مبنی بر قاچاق کالاهای اساسی در   .

مرزها از طریق همسایگان وجود دارد. در این باره اطلاعاتی دارید؟
همین طور اســت که می گوییــد. در مرزهای کشــور خرید اقلام اساســی 
بهانه ای برای سفر همســایگان به کشور ما شده است. مثلا در حوزه انتخابیه 
من در آذربایجان شــرقی، افرادی از نخجــوان و جمهوری آذربایجان به ایران 
ســفر می کنند و توقفی دوساعته دارند و به دلیل اختلاف قیمت کالاهایی مثل 
برنج و روغن و ســیب زمینی در کشور خودشان، این کالاها را خریداری می کنند 
و به کشورشــان برمی گردند. حتی در جلفــا در مجاورت جمهوری آذربایجان 
هم این اتفاق می افتد و در گمرک هم کسی مانع آنها نمی شود. حتی اگر ایراد 

قانونی هم داشته باشد امری پذیرفته شده است.
 پیش بینی شما از انتخابات پیش رو چیست؟  .

پیــام مثبتی از انتخابات در این شــرایط دریافت نمی کنیم. وزارت کشــور و 
صداوســیما از جمله بازیگران انتخابات هستند و شورای نگهبان هم در جای 
خود محل بحث اســت. اما این اتفاقات فعلــی پیام مثبتی به جامعه مخابره 
نمی کند. صداوسیما برای بازکردن فضای سیاسی کشور مناظره هایی را برگزار 
می کند و گفت و شــنودهایی انجام می دهد، اما هیچ یک از این گفت وشــنودها 
بــرای بازکردن فضــای انتخابــات، آورده ای برای مردم نــدارد و اگر با همین 

دست فرمان پیش بروند، انتخابات پرشوری را شاهد نخواهیم بود.
 درکنار همه مشــکلات اجتماعی و اقتصادی، جریانی سیاســی سعی دارد   .

فضای انتخابات را به نحوی مدیریت کند و افراد مدنظرش وارد مجلس شوند. 
به عبارتی به نظر می رســد سطح مشارکت مردم در انتخابات برای این جریان 
سیاسی اهمیتی ندارد و این یک معضل است. تحلیل شما در این باره چیست. 

اصلا قبول دارید که این مسئله از سوی یک جریان سیاسی پیگیری می شود.
طی ســال های گذشــته اعتماد، کارآمدی و نافذبودن صنــدوق رأی دچار 
خدشه شده است. مردم از شرایطی که ایجاد شده راضی نیستند و می خواهند 
تغییر اتفاق بیفتد؛ اما احساس نمی کنند که این تغییر از صندوق رأی به دست 
بیایــد. کارکــردی که صنــدوق رأی در انتخابات ریاســت جمهوری و مجلس 
یازدهم داشــته، سبب ریزش رأی شده است. طبیعتا اعتماد دوباره به صندوق 
رأی مســتلزم این اســت که اصالت را بــه آن بدهیم تــا دربرگیرنده مطالبه و 
خواســت ملت ایران باشد. اگر چنین احساسی را نتوانیم در بین جامعه ایجاد 

کنیم، اقبالی هم به صندوق رأی نخواهد بود.
در قالــب یک مثال بگویم، مثلا در ترکیه که در همســایگی ایران قرار دارد 
انتخاباتــی با بیــش از ۸۰ درصد رأی مردم برگزار می شــود اما در کشــور ما 
مشارکت شــرایط مطلوبی را تجربه نمی کند. ضمن اینکه نظرسنجی هایی که 
از عملکرد و توانمندی دولت انجام شده، ارقام امیدوارکننده را در کشور نشان 

نمی دهد.
 اگر بپذیریم که نگاه به صندوق رأی تغییر کرده اســت این امر برای توسعه   .

و آینده کشور نگران کننده است. به نظر شــما برای بازگرداندن حس امید چه 
کارهایی باید انجام شود؟

این مســئله خیلی مهم اســت و بایــد کارهایی انجام دهیــم که اصالت 
صندوق رأی را تضمین کند. اگر این امیدواری در مردم به وجود نیاید و نتوانند 
مطلوب خودشــان را انتخاب کنند که به آنها پاســخ گو باشــد، این امر محقق 
نمی شــود. یکی از ایراداتی که در فرایند دموکراســی بــا همه نواقصی که در 
کشــور هست وجود دارد؛ فقدان ساختار حزبی و سیاسی است. در ایران افراد 
تعیین کننده هستند. در حالی که احزاب باید برنامه های خودشان را ارائه دهند 
و بتوانند اعتماد مردم را جلب کنند و مردم هم بتوانند از احزاب ســؤال کنند 
و پاسخ بخواهند. اگر مورد اعتماد مردم قرار گرفتند چه خروجی ای می توانند 
از خودشــان نشــان دهند و اگر نتوانســتند به اعتماد مردم پاسخ دهند اقبال 
مردم به ســمت حــزب دیگری خواهد رفــت. ضمن اینکه احــزاب هم باید 
بتوانند با یکدیگر رقابت کنند. اما در فقدان احزاب شــاهد مناســباتی هستیم 
که نمی تواند تأمین کننده مقتضیات و نیازهای مردم باشــد. در فقدان احزاب، 
برخی نمایندگان مجبورند وعده های خلاف واقع بدهند و ناچارند به صاحبان 
پول و سرمایه تکیه کنند تا هزینه انتخابتشان را تأمین کنند. لذا وقتی در مصدر 
کار قــرار گرفتند به جای اینکــه مطالبه مردم را پیگیــری کنند ناچارند بدهی 
خــود به این افراد را تأمیــن کنند. این فرایند ناقص اســت و باید اصالت را به 
ساختارهای سیاسی و احزاب برگردانیم. وقتی نمایندگان همه مردم بر مبنای 
دســته بندی های سیاسی وارد مجلس  شوند و در کنار یکدیگر رقابت  کنند باید 
بتواننــد اثبات کنند کارآمدتر هســتند. اما وقتی این مهــم وجود ندارد طبیعتا 

رونقی در انتخابات وجود ندارد.
 کارشناســان با نگرانی زیــادی از مهاجرت نخبگان حــرف می زنند. برای   .

اصلاح این روند کــه بتوانیم نخبگان و آینده داران را در مملکت نگه داریم چه 
پیشنهادی دارید؟

بازگشــت به مردم تنها راه گریزناپذیر برای بالندگی کشــور اســت. خروج 
سرمایه بر اساس اعلام بانک مرکزی سالانه به میزان ۱۱ میلیارد دلار است. آن 
هم در شــرایطی که کشور از نبود منابع مالی برای انجام پروژه ها رنج می برد، 

ازاین رو باید به این مهم توجه شود.
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گفت و گو با احمد علیرضا بیگی درباره جنجال های چند ماه اخیر از شاسی بلندها تا ماجراهای مربوط به وزارت کشور 

مردم حوزه انتخابیه ام مرا  تأیید می کنند

معصومه معظمی: احمد علیرضا بیگی، از جمله نمایندگان ســابقا نظامی مجلس است که مدرک دکترای امنیت ملی از دانشگاه عالی دفاع ملی دارد 
و فعالیت خود را از کمیته انقلاب اســلامی آغاز کرد. او فرماندهی انتظامی اســتان  های اردبیل، آذربایجان شــرقی، اصفهان و فارس، رئیس پلیس 
راهنمایی و رانندگی کشــور، مشاور فرمانده نیروی انتظامی، استاندار آذربایجان شرقی در دولت های نهم و دهم و همچنین نمایندگی مردم تبریز در 
مجالس دهم و یازدهم را در پرونده خود دارد. بیگی در سال ۱۳۸۳ زمانی که فرمانده نیروی انتظامی استان فارس بود، از یک سانحه سقوط بالگرد 
جان ســالم به در برد. بیگی از  جمله نمایندگانی است که اولین بار موضوع ۷۵ حواله خودروی شاســی بلند برای نمایندگان مجلس را مطرح کرد و 
درباره این پرونده به نشــر اکاذیب متهم و به یک ســال حبس محکوم شــد. نکته درخور  توجه دیگر درباره این نماینده، تذکر شفاهی او به عبدالرضا 
رحمانی فضلی، وزیر کشــور دولت روحانی، است. فروردین ۱۴۰۰ در آستانه انتخابات ریاست جمهوری، در تذکری شفاهی به وزیر کشور وقت درباره 
حوادث آبان ۹۸ گفت: «او صلاحیت این مسئولیت خطیر [برگزاری انتخابات] را ندارد» و خواستار استیضاح او شد. علیرضابیگی در دولت سیزدهم 
هم از متقاضیان اســتیضاح وزیر کشور اســت؛ چرا که معتقد است نوع نگاه خاص وزیر کشــور (وحیدی) درباره مقوله امنیت، باعث شده جریانات 
و حوادث ســال ۱۴۰۱ رقم بخورد. احمد علیرضابیگی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و امور شــوراها، با حضور در تحریریه «شرق» به سؤال های 

مختلف درباره موضوعات روز و همچنین انتخابات آینده مجلس پاسخ داد. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

دوشنبه
۱۳  شهریور  ۱۴۰۲

سال بیست ویکم      شماره ۴۶۴۲

احمد علیرضابیگی، نماینده مردم تبریز، با حضور در تحریریه «شرق» به سؤال های مختلف روز پاسخ داد 
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